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ДАТЫ, СОБЫТИЯ, ЮБИЛЕИ

К юбилею известного ученого, 
литературоведа, профессора СВФУ 

Прасковьи Васильевны Сивцевой-Максимовой

Л. П. Григорьева, Т. Н. Васильева, С. И. Егорова
Северо-Восточный федеральный университет им. М.К. Аммосова, 

г. Якутск, Российская Федерация 
 grigormila@mail.ru

Прасковья Васильевна Сивцева-
Максимова – доктор филологических 
наук, профессор кафедры якутской 
литературы Северо-Восточного феде- 
рального университета им. М.К. 
Аммосова, главный научный сотруд-
ник Научно-исследовательского инсти- 
тута А.Е. Кулаковского СВФУ, главный 
редактор журнала «Вопросы нацио-
нальных литератур». 

Вопросы истории, закономерности 
становления и теоретические аспекты 
жанровых форм в якутской поэзии 
неразрывно связаны с именем  
Прасковьи Васильевны. Она широко 
известна в России и за ее пределами 
как ученый-литературовед, автор фун- 
даментальных научных работ по 
истории якутской литературы.

После окончания в 1974 г. отделе- 
ния русского языка и литературы 
историко-филологического факультета 
Якутского государственного универ-
ситета Прасковья Васильевна работала 

учителем в разных районах нашей республики и в г. Якутске. С 1982 г. работает  
в Якутском государственном университете (ныне СВФУ имени М.К. Аммосова).  
С 1990 по 2017 гг. – ассистент, старший преподаватель, доцент, профессор,  
заведующий кафедрой якутской литературы. В 1990 г. защитила кандидатскую 
диссертацию на тему «Становление и развитие жанра поэмы в якутской  
литературе», в 1999 г. – докторскую диссертацию на тему «Эволюция 
жанровой системы в якутской поэзии: типологические аспекты» в Башкирском  
государственном университете (г. Уфа). 
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За время руководства кафедрой якутской литературы (1999–2009 гг.) была  
открыта новая специализация «Литературная критика и редактирование», 
апробированы и получили утверждение федерального министерства учебные 
планы, паспорт специализации; в Якутском государственном университете была 
открыта аспирантура по специальности «Литература народов РФ (якутская 
литература)» и получены лицензии по аспирантуре и докторантуре МОиН РФ.  
В 1987 г. был открыт диссертационный совет по литературе народов РФ, который 
успешно проработал более 20 лет, Прасковья Васильевна была ученым секретарем. 
Также она является членом диссертационного совета по литературоведению 
Бурятского государственного университета и диссертационного совета по 
педагогическим наукам Д 212.306.02 СВФУ. Принимала участие в диссертацион-
ных советах Башкирского государственного университета, ИЯЛИ АН Республики 
Татарстан, ИМЛИ РАН и Бурятского государственного университета. 

Прасковья Васильевна – руководитель учебно-научной лаборатории 
«Современные аспекты исследования художественного и научного наследия 
А.Е. Кулаковского», программы магистратуры по филологии «Текстология и 
литературная критика», научной школы «Якутская литература: поэтика жанров, 
проблемы текстологии и литературной критики», более двадцати лет руководит 
студенческим научным кружком «Байанай алгыhа». В 2015 г. научная школа  
под ее руководством получила сертификат конкурса Российской академии 
естествознания, посвященного 20-летию РАЕ.

Под руководством Прасковьи Васильевны защищено 10 кандидатских  
диссертаций по актуальным проблемам литературоведения, в том числе научной 
биографии А.Е. Кулаковского, поэтике драматических поэм, проблемам текстоло- 
гии двух редакций романа «Весенняя пора» Амма Аччыгыйа, поэтике твердых 
форм в якутской лирике, по творчеству Леонида Попова, Сергея Васильева-
Борогонского. Научной школой проводятся семинары, мастер-классы для молодых 
филологов, всероссийские, республиканские конференции студентов и аспирантов 
с публикацией материалов. Существенное значение имеет участие самой  
Прасковьи Васильевны в организации и проведении международных и  
всероссийских конференций. Ее доклады и статьи неизменно привлекают интерес 
новизной и актуальностью поставленных проблем, убедительными научными 
обоснованиями положений. 

Прасковья Васильевна – автор более 300 опубликованных учебно-методических 
и научных работ, в том числе девяти учебников, учебных пособий и хрестоматии, 
трех монографий, в числе авторов четырех коллективных монографий по  
проблемам якутской литературы, в том числе «Очерков истории якутской 
литературы ХХ века», 6 авторских прав. Учебные издания Прасковьи Васильевны 
являются первыми пособиями в аспектах аналитики и представления основ  
теории литературы на материалах якутской литературы. Она является научным 
редактором значительных монографических трудов «Литература Якутии ХХ века»,  
«Научная биография А.Е. Кулаковского», монографий молодых ученых (Т. Н. Ва- 
сильева, Е. М. Ефремова, С. И. Ефремова), членом редакционной коллегии 
рецензируемых журналов ВАК «Вестник Северо-Восточного федерального 
университета имени М.К. Аммосова», «Эпосоведение» и редакционной коллегии 
рецензируемого журнала «Известия Уфимского федерального исследовательского 
центра РАН. Серия: История. Филология. Культура», а также межвузовского 
научного журнала «Проблемы востоковедения» (Уфа).

Основные направления исследований Прасковьи Васильевны: история якутской 
литературы, герменевтика жанров и жанровых форм, текстология, литературная 
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критика, наследие А.Е. Кулаковского-Өксөкүлээх Өлөксөй в аспектах новых 
направлений литературоведения. Она является ведущим исследователем по 
изучению жизни и творчества А.Е. Кулаковского и ответственным редактором 
по подготовке к изданию томов его полного собрания сочинений. Опубликованы 
с научными комментариями I, II, III тома: «Поэтические произведения» (2009), 
«Рукописные варианты, списки, неопубликованные произведения и dubia» (2018), 
«Якутской интеллигенции. Из раннего архива» (2024) в издательстве «Наука» 
(Новосибирск), общий объем которых составляет более 114 п.л. Идет плановая 
работа над подготовкой рукописей комментариев IV тома. Научная деятельность 
профессора по увековечиванию имени А.Е. Кулаковского, пропаганда его  
творчества за пределами Якутии есть образец диалога культур и литератур в 
евразийском пространстве. Так, Прасковья Васильевна выступала с циклами  
лекций, докладами на конференциях и симпозиумах в США (1997), Японии (2009), 
Казахстане (2013), Азербайджане (2013), Сербии (2019). В 2010–2011 гг. ею выигран 
Грант РГНФ «Поэзия А.Е. Кулаковского: сравнительно-историческое изучение 
редакций в аспекте текстологического анализа произведений, их вариантов  
и «dubia»; была исполнителем Гранта РФФИ 2019–2021 гг. «Источниковедческие 
аспекты изучения роли христианской культуры в становлении якутской 
письменности и литературы».

Прасковья Васильевна внесла большой личный вклад в развитие высшей 
школы и науки в Республике Саха (Якутия), в дело подготовки специалистов 
с высшим образованием, научных и научно-педагогических кадров высшей 
квалификации. Награждена знаком «Отличник просвещения Российской 
Федерации» (1994), Почетной грамотой Министерства образования и науки 
Российской Федерации (2004), знаком «За заслуги в области науки» Министерства 
науки и профессионального образования Республики Саха (Якутия) (2007), знаком 
«Почетный работник высшего профессионального образования Российской 
Федерации» (2009), «Заслуженный деятель науки Республики Саха (Якутия)» (2011), 
медалью Министерства образования и науки Российской Федерации «За вклад в 
реализацию государственной политики в области образования» (2021), знаком 
«Почетный ветеран Северо-Восточного федерального университета» (2024).

Прасковья Васильевна пользуется заслуженным уважением коллег, ее отличает 
исключительно добросовестное отношение к работе, высокая грамотность,  
эрудиция. Нас восхищает ее постоянный творческий и научный энтузиазм, 
неугасающий запас идей и проектов.

От имени коллег, учеников поздравляем уважаемую Прасковью Васильевну 
с 75-летним юбилеем, желаем крепкого здоровья, счастья, дальнейших успехов в 
работе и новых научных достижений!
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To the anniversary 
of Praskovya Vasilievna Sivtseva-Maksimova, 

a famous scientist, literary critic, and professor of NEFU

Lyudmila P. Grigorieva, Tatiana N. Vasilieva, Sargylana I. Egorova 
M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, Yakutsk, Russian Federation 

 grigormila@mail.ru

Praskovya Vasilievna Sivtseva-Maksimova is a Doctor of Philological Sciences, 
Professor at the Department of Yakut Literature, M.K. Ammosov North-Eastern Federal 
University (NEFU), Chief Researcher at the A.E. Kulakovsky Research institute  
of NEFU, and Editor-in-Chief of the journal “Issues of National Literature”. 

Issues pertaining to the history, developmental patterns, and theoretical aspects of 
genre forms in Yakut poetry are closely linked to the name of Praskovya Vasilievna.  
She is widely recognized in Russia and beyond as a literary scholar and the author of 
foundational scholarly works on the history of Yakut literature. 

After graduating in 1974 from the Department of Russian Language and Literature, 
Faculty of History and Philology, Yakut State University, Praskovya Vasilievna worked 
as a teacher in various regions of the republic and in Yakutsk. Since 1982, she has been 
associated with Yakut State University (now M.K. Ammosov NEFU). From 1990 to 2017, 
she progressed through the ranks, holding the positions as Assistant, Senior Lecturer, 
Associate Professor, Professor, and Head of the Department of Yakut Literature. In 1990, 
she defended her Candidate of Science dissertation on “The formation and development  
of the poem genre in Yakut literature”, and in 1999, she defended her Doctoral  
dissertation on “The evolution of the genre system in Yakut poetry: typological aspects”  
at Bashkir State University (Ufa).

During her tenure as Head of the Department of Yakut Literature (1999-2009), a 
new specialization, “Literary criticism and editing” was established. Curricula and 
specialization guidelines were developed, tested, and approved by the federal ministry. 
Graduate studies in “Literature of the peoples of the Russian Federation (Yakut  
Literature)” were initiated at Yakut State University, and licenses for graduate and  
doctoral programs were obtained from the Ministry of Education and Science of the 
Russian Federation. In 1987, a dissertation council in the literature of the peoples of 
the Russian Federation was established, which operated successfully for over 20 years, 
with Praskovya Vasilievna serving as its Academic Secretary. She is also a member of 
the dissertation council in literary studies at Buryat State University and the dissertation 
council in pedagogical sciences D 212.306.02 at NEFU. She has participated in  
dissertation councils at Bashkir State University, the G. Ibragimov Institute of Language, 
Literary and Art of the Academy of Sciences of the Republic Tatarstan, the Institute of 
World Literature of the Russian Academy of Sciences, and Buryat State University. 

Praskovya Vasilievna leads the Educational and Scientific Laboratory “Modern  
aspects of researching the artistic and scientific heritage of A.E. Kulakovsky”, the master’s 
program in philology “Textology and literary criticism”, and the research school “Yakut 
literature: poeticsof genres, problems of textology and literary criticism”. For over twenty 
years, she has supervised the student research circle “Bayanai algyha”. In 2025, the  
research school under the leadership received certification in a competition held by the 
Russian Academy of Natural Sciences to celebrate the academy’s 20th anniversary. 

Under the supervision of Praskovya Vasilievna, ten Candidate of Sciences  
dissertations have been defended on pressing issues in literary studies, including the 
scholarly biography of A.E. Kulakovsky, the poetics of dramatic poems, textual problems 
in two editions of Amma Achchygyya’s novel “Springtime”, the poetics of fixed forms 
in Yakut lyric poetry, and the works of Leonid Popov and Sergei Vasiliev-Borogonsky. 
The research school organizes seminars and master classes for young philologists, as well 
as all-Russian and republic-level conferences for students and graduate students, with 
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publication of proceedings. Praskovya Vasilievna’s own participation in the organization 
and conduct of international and all-Russian conferences is of considerable importance. 
Her reports and articles invariably attract interest through their novelty and relevance,  
as well as compelling scholarly foundations of their premises. 

Praskovya Vasilievna is the author of over 300 published teaching aids and scholarly 
works, including nine textbooks, teaching manuals, and anthologies; three monographs; 
and contributions to four collective monographs on problem in Yakut literature, including 
“Essays on the History of Yakut literature of the 20th century”, as well as holding six 
copyrights. Praskovya Vasilievna’s educational publications are the first resources in the 
analysis and presentations of the fundamentals of literary theory based on materials from 
Yakut literature. She is the scientific editor of significant monographic works such as 
“Literature of Yakutia of the 20th century” and “Scholarly biography of A.E. Kulakovsky”, 
monographs by young scholars (T.N. Vasilieva, E.M. Efremova, S.I. Efremova), 
and a member of the editorial boards of the peer-reviewed VAK journals “Vestnik  
of North-Eastern Federal University” and “Epic studies”, as well as the editorial 
board of the peer-reviewed journal “Izvestia of the Ufa Federal Research Center of the  
Russian Academy of Sciences. Series: History. Philology. Culture” and the interuniversity 
scholarly journal “Problems of Oriental studies” (Ufa).

Praskovya Vasilievna’s primary research interests include: the history of Yakut  
literature, the study of genres and genre forms, textology, literary criticism, and the 
legacy of A.E. Kulakovsky in the aspects of new directions in literary studies. She is a 
leading researcher on the life and works of A.E. Kulakovsky and the responsible editor 
for the preparation of volumes of his complete collected works for publication. Volumes 
I, II, and III, “Poetic works” (2009), “Manuscript versions, lists, unpublished works and 
dubia” (2018), and “To the Yakut intelligentsia. From the early archive” (2024), have been 
published with scholarly commentaries by the Nauka Publishing House (Novosibirsk), 
with a total volume of over 114 printer’s sheets. Work is proceeding according to plan 
on the preparation of manuscripts of commentaries for Volume IV. The professor’s 
scholarly activities to preserve the name of A.E. Kulakovsky and to promote his work 
beyond Yakutia provide a model for the dialogue of cultures and literatures in the Eurasian  
space. Praskovya Vasilievna has presented lectures and reports at conferences and 
symposia in the United States (1997), Japan (2009), Kazakhstan (2013), Azerbaijan (2013), 
and Serbia (2019). In 2010-2011, she won a Grant for “The poetry of A.E. Kulakovsky:  
a comparative-historical study of editions in the aspect of textological analysis  
of works, their variants, and ‘dubia’”; and she was a performer on an Grant from  
2019-2021, “Source studies aspects of studying the role of Christian culture in the  
formation of Yakut writing and literature”.

Praskovya Vasilievna has made substantial personal contributions to the  
advancement of higher education and science in the Sakha Republic (Yakutia), as well 
as to the training of specialists with higher education and highly qualified scholarly and  
teaching personnel. She has been recognized with the distinction of “Excellent Worker 
of Education of the Russian Federation” (1994), a Certificate of Honor from the Ministry 
of Education and Science of the Russian Federation (2004), the “For merit in the field 
of science” badge from the Ministry of Science and Vocational Education of the Sakha 
Republic (Yakutia) (2007), the “Honorary Worker of Higher Professional Education of the 
Russian Federation” badge (2009), the title of “Honored scientist of the Sakha Republic 
(Yakutia)” (2011), the Medal “For contribution to the Implementation of State Policy in the 
field of Education” from the Ministry of Education and Science of the Russian Federation 
(2021), and the “Honorary Veteran of North-Eastern Federal University” badge (2024).

Praskovya Vasilievna commands the well-deserved respect of her colleagues and 
is distinguished by her exceptionally conscientious approach to work, high level of  
scholarly literacy, and extensive erudition. We are inspired by her unwavering creative  
and scholarly enthusiasm and her inexhaustible source of ideas and projects.

On behalf of colleagues and students, we congratulate the esteemed Praskovya 
Vasilievna on her 75th birthday and with her robust health, happiness, continued success  
in her activities, and new scholarly achievements! 


